
اقتصادی 6

تمام روستاهای پارسیان به شبکه آبرسانی پیوستند
گروه اقتصادی - روستای حسین آباد شهرستان پارسیان با پیوستن به شبکه آبرسانی به عنوان آخرین روستای فاقد آب این شهرستان شناخته و جشن پایان آبرسانی 
را با حضور مسئولان برگزار شد. مراسم جشن پایان آبرسانی به روستا های فاقد شبکه آبرسانی شهرستان پارسیان با حضور امام جمعه پارسیان، جانشین فرمانده سپاه 
اســتان هرمزگان، فرماندار پارســیان، معاون بهره برداری و توســعه آبفای استان و مدیر امور آبفای پارسیان برگزار و اهالی روستای حسین آباد از نعمت آب برخوردار 
شدند. در همین ارتباط امین قصمی مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب هرمزگان با بیان اینکه یک سال از یکپارچه سازی و واگذاری مسئولیت آبرسانی روستا ها به آب 
و فاضلاب استان می گذرد، افزود: آبرسانی به روستا ها با برنامه ریزی مدون در حال انجام است و با اجرای پروژه های توسعه ای شاهد بهبود وضعیت آبرسانی در استان 
هرمزگان و بویژه شهرستان پارسیان خواهیم بود. امین قصمی با بیان اینکه روستا های فاقد شبکه آبرسانی استان در برنامه توسعه ای آبفا دیده و در آینده از نعمت شبکه 
آبرسانی برخوردار خواهند شد، افزود: خوشبختانه با تلاش های انجام شده توانستیم آخرین روستای پارسیان که از نعمت آب محروم بود به شبکه آبرسانی متصل و 

جشن پایان آبرسانی به روستا های این شهرستان را برگزار کنیم. 
وی افزود: در ابتدای امسال دو روستای چاه شنبه و حسین آباد فاقد شبکه آبرسانی بودند که آبفا پس از یکپارچه سازی شرکت های آب و فاضلاب شهری و روستایی 
آبرســانی به آن ها را در دســتور کار خود قرار داد و با اختصاص اعتبارات مورد نیاز، عملیات آبرســانی به این روستا ها را آغاز کرد. به گفته قصمی آبرسانی به روستای 
چاه شنبه، تابستان امسال به پایان رسید که با اقدامات انجام شده روستای حسین آباد با ۱۵ خانوار در حال حاضر به شبکه آبرسانی پیوست. مدیرعامل آب و فاضلاب 
هرمزگان، اعتبار هزینه شده برای آبرسانی به حسین آباد را ۲۰ میلیارد ریال عنوان کرد و افزود: ۶۰ درصد اعتبار این پروژه با مبلغی بالغ بر ۱۲ میلیارد ریال از اعتبارات آبفا 

و هشت میلیارد ریال دیگر نیز از محل کمک خیرین و مشارکت قرارگاه سازندگی ناحیه مقاومت سپاه تامین شده است.
به گفته وی، برای آبرسانی به این روستا یک حلقه چاه حفر، دو کیلومتر لوله گذاری و ۱۰۰ متر شبکه برق احداث شده است. قصمی همچنین با قدردانی از مشارکت 
سپاه افزود: از ابتدای امسال تاکنون ۷ کیلومتر شبکه آبرسانی، یک دستگاه الکتروپمپ و اجرای شبکه برق چاه ها انجام شده است. وی افزود: تا پایان امسال، پروژه های 

مشارکتی دیگری برای تامین آب روستا ها در دستور کار است که امیدواریم زمینه بهبود وضعیت آب روستا های پارسیان را فراهم آورد.

گروه اقتصادی - در دولت گذشته 
با ورود بازار ارز به مدار صعودی شدید، 
تصمیمات زیادی در راستای کنترل نرخ 
ارز و توقف نوسان ایجاد شده اتخاذ شد. 
از جمله تصمیمــات برای ایجاد ثبات 
قیمت ها در بخش کالاهای اساســی و 
جلوگیری از افزایش بی رویه قیمت ها، 
اختصاص ارز ۴۲۰۰ تومانی به کالاهای 

اساسی در فروردین ۱۳۹۷ بود.
این اقدام از نخستین روزهای اجرا 
با اعتراضاتی گسترده از سوی کارشناسان 
همراه شد، آنها معتقد بودند که این طرح 
به ایجاد رانت و دلالی در کشور و ایجاد 

تبعیض منجر خواهد شد. البته گذشت 
زمان، این ادعای کارشناســان را تایید 
کرد. نگاهی به سرنوشــت ارز ۴۲۰۰ 
تومانی هم نشان می دهد که با مشخص 
شدن ناکارامدی این نوع ارز، به تدریج 
ارز ۴۲۰۰ تومانی در کالاهای مختلف 
حذف شد به طوری که اکنون به برخی 
اقلام اساســی خــاص و دارو محدود 
شــده اســت. حتی "مهدی طغیانی"، 
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس اعلام 
کرده اســت که در ســال ۱۴۰۱ چیزی 
تحت عنوان ارز ۴۲۰۰ تومانی نخواهیم 
داشــت. "محمدرضا پورابراهیمی"، 

رییس کمیســیون اقتصــادی مجلس 
نیــز با بیان اینکه دولت با مجلس برای 
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی هم نظر است، 
اعلام کرد: نــرخ ارز چهار هزار و ۲۰۰ 
تومانی چیزی به جز رانت و فســاد به 
همراه نداشته اســت. وی خاطر نشان 
کرد: نزدیک به هشــت میلیارد دلار در 
ســال به آن اختصاص یافته و تفاوت 
آن بــا نرخ ارز نیمایی ۱۶۰ هزار میلیارد 
تومان است، اما سوال اینجاست که چند 
درصد آن به دست مردم رسیده است؟

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی با بیان اینکه تصمیمات 

از همین آغاز کار دولت ســیزدهم باید 
به صورت کارشناسی شده باشد، گفت: 
ادامه نرخ ارز ترجیحی حتی برای یک 
روز هم به صلاح اقتصاد کشور نیست.

دخالــت در قیمت گــذاری، 
اقدامی متضاد با روح بازار آزاد

تقویت احتمال حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی با اســتقبال فعــالان اقتصادی 
مواجه شــده است. زیرا تداوم این نوع 
ارز بــه معنای تداوم قیمــت گذاری 
دستوری بود که مشــکلات زیادی را 
برای اقتصاد کشــور ایجاد کرده است.  
محمد آزاد"، کارشــناس بازار سرمایه 
در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی ایرنا 
در این باره گفته است: قطعا آزادسازی 
کامل قیمت محصولات در بلندمدت 
برای شرکت هایی که به لحاظ مدیریت 
دارایی و کارایی عملیات، موفق تر عمل 
کننــد، اثر مثبت دارد که این امر خود را 
در افزایش ارزش شرکت یا همان قیمت 

سهام نشان خواهد داد.
وی به اثر منفی استفاده از ارز ۴۲۰۰ 
تومانی بر صنایع بورســی تاکید کرد و 
گفت: قطعا به عنــوان یک اصل کلی، 
دخالــت دولت در قیمت گذاری به هر 
نوع که اعمال شود با روح بازار آزاد در 
تضاد اســت و در نهایت منجر به ایجاد 

رانت و فساد می شود.
آزاد معتقد است که به عنوان یک 
پاســخ کلی نمی توان از روش اعطای 
یارانه، انتظار اثر مثبت بر صنایع مختلف 

را داشت.
اختصــاص  جایگزینــی 
»کارت های اعتباری« به مردم با 

ارز ۴۲۰۰ تومانی
در نخستین روزهای هفته جاری 
رییس  پورابراهیمــی"،  "محمدرضا 
کمیسیون اقتصادی مجلس از پیشنهاد 
بهارستانی ها به دولت برای اختصاص 
»کارت های اعتباری« به مردم به جای 
ارز ۴۲۰۰ تومانــی خبــر داد و گفت: 
البته اگر دولت بتواند با سیاســت های 

نظارتی قیمت ها را پایین بیاورد ما مانع 
تخصیــص ارز ۴۲۰۰ تومانی نخواهیم 
شد، با این کار مابه التفاوت ارز ترجیحی 
کالاهای اساســی در قالب کارت های 
اعتبــاری خرید به مــردم اختصاص 

می یابد.
وی افــزود: نتیجــه ارزیابی های 
میدانی ما نشــان می دهد که از سال ۹۷ 
به بعد با تخصیــص این ارز به تدریج 
قیمت کالاهــای اساســی از نرخ ارز 
ترجیحی ۴۲۰۰ تومانی فاصله گرفت 
و افزایش قیمت هــا در ماه های پایانی 

دولت دوازدهم صعودی شد.
پورابراهیمــی ادامــه داد: تاکید 
مجلــس این اســت که بایــد به جای 
هدر رفت منابــع ارزی ۴۲۰۰ تومانی، 
تخصیص ارز ترجیحی در کشور تعیین 
تکلیف شود چرا که تنها بخش جزئی 
آن به مردم می رســد و بخش عمده آن 
به دلیل عدم نظارت ها، به فساد و رانت 
در اقتصاد کشــور تبدیل می شود، لذا 
پیشنهاد ما به دولت سیزدهم این است 
کــه به جای حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 
روش اعمال آن را تغییر دهیم و به جای 
اختصاص بــه واردات، به مصرف ارز 

ترجیحی دهیم.
اثر مثبت حــذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی بــر روند معاملات بازار 

سرمایه 
کارشناسان با استقبال از طرح های 
در دســت اجرا برای حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی، معتقد به اثر مثبت این اتفاق بر 
روند معاملات بازار سرمایه هستند که 
در این خصوص "حســین عبدی" به 
حذف احتمالی ارز ۴۲۰۰ تومانی و نیز 
تاثیر آن بر اقتصاد کشــور اشاره کرد و 
افــزود: حذف این ارز از جمله اتفاقات 
مثبتی اســت که همیشه صحبت های 
زیادی از مزایای آن مطرح شــده است، 
این اقدام از مهمترین اتفاقاتی است که 
با اجرایی شدن آن می توان شاهد اثرات 
مثبت آن در اقتصاد کشــور باشیم. وی 

با بیان اینکه اکثر کارشناسان حاضر در 
بازار سرمایه نسبت به این موضوع آگاه 
هستند که با حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی می 
توان شاهد اثر مثبت آن در بازار سرمایه 
و اکثر صنایــع حاضر در این بازار بود، 
گفت: حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی نباید 
ســبب ایجاد شوک در بازار شود و باید 
به طور حتــم برای جلوگیری از ایجاد 
برخی از نوســانات در بازار سهام، این 
اقــدام با تمهیداتی خــاص به مرحله 
اجرا برســد. عبدی اظهار داشت: با در 
نظر گرفتن تمهیدات، تصمیمات و نیز 
برنامه ریزی های صورت گرفته، حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانی مــی تواند به عنوان 
اتفاقی بســیار درست و منطقی در نظر 
گرفته شود که به مراتب شاهد تاثیر مثبت 

آن در اقتصاد کشور خواهیم بود.

ایــن کارشــناس بازار ســرمایه 
خاطرنشــان کرد: حــذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانــی ممکن اســت در کوتاه مدت 
تورم زا باشد و تا حدودی سبب افزایش 
نــرخ ارز در بازار شــود،  اما مدیریت 
درســت دولت ســیزدهم می تواند از 
تــورم و برخــی از اتفاقات پیش بینی 

نشده جلوگیری کند.
دو تاثیر مهم حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی بر معاملات بازار سرمایه

وی با تاکید بــر اینکه حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانــی از دو منظــر می تواند 
کمک کننده به معاملات بازار ســرمایه 
باشــد، افزود: در ابتدا این اتفاق زمینه 
ایجاد شفافیت معاملات و صورت مالی 
شــرکت ها را فراهم می کند، همچنین 
در این میان حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 
با حاشیه ســود بیشتری برای بسیاری 

از شــرکت های تولیدی بازار سرمایه 
همراه خواهد شــد؛ زیرا نرخ کالاهایی 
که تاکنون عرضه شــده است به دلیل 
دریافــت ارز ۴۲۰۰ تومانی به صورت 

دستوری تعیین شده است.
به گفته عبــدی، با حذف این ارز 
و نیز واقعی شــدن نرخ ها، نرخ فروش 
شرکت ها هم بر مبنای نرخ تقاضای بازار 
خواهد بود. وی تاکید کرد: این اتفاق به 
مراتب باعث افزایش شفافیت معاملات، 
کاهش رانت و فســاد در شرکت ها می 
شــود؛ بنابراین به طور کلی این اقدام به 
نفع بازار سرمایه است و به مرور شاهد 

اثر مثبت آن در این بازار خواهیم بود.
این کارشناس بازار سرمایه افزود: 
نهایی شــدن تلاش دولت برای حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانی بســیار مثبت ارزیابی 

می شــود زیرا این اقدام به دلیل حذف 
رانــت و از بین بردن هر گونه منشــا و 
دریچه فساد، ســبب کمک به اقتصاد، 
بازار سرمایه و پویایی بازار پول کشور 
خواهد شــد. عبدی بــا تاکید بر اینکه 
به طور کلی حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 
اقدامی بسیار مثبت به شمار می رود که 
دولت به دنبال اجرای هر چه سریعتر آن 
است، گفت: از بین بردن زمینه های لازم 
برای ایجاد رانت به عنوان اتفاقی مثبت 
برای شفافیت، رشد اقتصادی و کمک 

به خانوارها خواهد بود.
تقسیم ماهیت بازار سرمایه 
بــه دو بخــش کوتاه مــدت و 

بلندمدت
وی ماهیت بازار ســرمایه را به دو 
بخش کوتاه مدت و بلندمدت تقســیم 
کــرد و گفت: در کوتاه مدت نرخ ارز به 

دلیل اجرای حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی با 
افزایش همراه می شود که به مراتب این 
اتفاق منجر به رشد صنایع بزرگ و نیز 
صادرات محور در بازار سهام می شود.

عبدی ادامــه داد: در بلندمدت به 
دلیل افزایش شــفافیت در معاملات و 
ایجاد عرضه و تقاضای واقعی در بازار، 
کلیت بازار سرمایه از این اتفاق، منتفع 

خواهد شد.
صنایــع تاثیرپذیر از حذف 

ارز ۴۲۰۰ تومانی
این کارشــناس بازار ســرمایه به 
صنایع تاثیرپذیر از حــذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی اشــاره کرد و گفــت: صنایع 
فلزات اساســی، دارویــی و صنعت 
غذایی از جمله صنایعی هســتند که در 
ردیف نخست تاثیرپذیری از این اتفاق 

قــرار می گیرند. وی بــا بیان اینکه این 
صنایع تاکنون به دلیل وجود ارز ۴۲۰۰ 
تومانی نتوانستند محصولات خود را با 
قیمت واقعی به فروش برسانند، اظهار 
داشــت: نحوه اجرایی شدن حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی به دلیل روند تاثیرگذاری 
آن بر روند معاملات بازار سرمایه، بسیار 
مهم تلقی می شــود. عبدی با اشاره به 
اینکه در بعد اقتصاد کلان چنین مساله 
ای مطرح شــده است که بخشی از این 
مبالغ به خانوارهایی که جزو دهک های 
پایین جامعه  هستند تعلق بگیرد، گفت: 
باید دید دولت در خصوص مساله تورم 
چه اقدامی را در نظر دارد، اگر دولت نرخ 
ارز را کنترل کند و شــیب ملایمی را به 
سمت واقعی شدن نرخ ارز بدهد، این 
اقــدام اتفاقی مطلوب برای کل اقتصاد 

کشور خواهد بود.

گروه اقتصادی - ســخنگوی 
کمیســیون اقتصادی مجلس گفت: 
هیچ کسی چک ســفید امضا به هیچ 
تولیدکننده در صنایــع لوازم خانگی 
نداده است و نباید هیچ کدام از صنایع 

ما تبدیل به صنایع گلخانه ای بشوند.
غلامرضــا مرحبا ســخنگوی 
کمیســیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی، با اشاره به دستور مقام معظم 
رهبری مبنی بر ممنوعیت ورود لوازم 
خانگــی تولید کره جنوبــی به ایران 
گفــت: ما باید چند مبحث را در بحث 
لوازم خانگی کنار یکدیگر قرار بدهیم 
موضــوع اول رفتار دولت کره جنوبی 
بــود که اعلام کرد مبالغ بلوکه شــده 
ایران و بدهکاری شــان به ایران را پس 
نمی دهند و شــرط کردند که اگر این 
مبالغ آزاد شــد به جــای آن می توانید 

لــوازم خانگی خرید کنیــد و به ایران 
ببرید که این رفتار نوعی زورگویی بود 
و ما به هیچ وجه زیر بار این زورگویی 
نمی رویــم و آنها باید به صورت کامل 
اموال مــا را در اختیارمان قرار دهند و 
مــا خودمان به هر نوعی که مصلحت 
می دانیم هزینه کنیم و ما به دولت های 
بزرگتر از کره جنوبی هرگز باج ندادیم. 
وی ادامه داد: تدبیر درست مقام 
معظم رهبری باعث شد تا کالای تولید 
شده و آماده مصرف از کره جنوبی وارد 
نشود البته شرکت هایی در داخل هستند 
که تحت لیسانس شرکت های خارجی 
و استاندارد آنها کالاهای خوبی را تولید 
می کنند و این کالاها به دست کارگران 

توانمند ایرانی تولید می شود.
مرحبا با اشاره به اینکه هم اکنون 
حــدود ۳۰۰ هزار نفر کارگر در بخش 

صنایع لوازم خانگی ما مشغول به کار 
هستند گفت: حدود ۶۰ درصد نیاز بازار 
توسط لوازم خانگی تولید داخل تامین 
می شود که ظرفیت بزرگی است و قطعا 
بایــد از لوازم خانگی داخل و تولید آن 
حمایت شود و فرصتی باید بدهیم که 
این صنایع در بازار داخلی خودشان را 
نشــان بدهند.  مرحبا با اشاره به اینکه 
نباید هیچ کــدام از صنایع ما تبدیل به 
صنایع گلخانه ای بشوند افزود: منظور 
از گلخانه ای این است که ما دروازه ها 
را ببندیــم و یک محیط گرم و ســرد 
مصنوعی ایجاد کنیم و آنها در شرایط 
مصنوعی ادامه حیات بدهند. زیرا چنین 

وضعیتی نه به نفع بازار است نه به نفع 
مردم است و نه به نفع صنایع و در هیچ 
کجای دنیا هیچ صنعتی با این شــرایط 
نتوانسته ادامه حیات بدهد. نتیجه نگاه 
گلخانه ای به صنعت می شود آنچه که 
بر سر خودروســازی داخلی رخ داده 
است. وی ادامه داد: صنعت و تولیدات 
صنعتی بایــد در یک فضای طبیعی و 
غیرگلخانه ای و در رقابت رشــد بکند 
و این رقابت اســت که باعث می شود 
اســتانداردها هر روز افزایش پیدا کند 
و به دنبال آن شــاهد بالا رفتن کیفیت 
خدمات پــس از فروش و بخش های 
دیگــر خواهیم بود و در نهایت به نفع 

بازار و مصرف کننده نهایی هم هست.
وی با اشــاره به اینکه هیچ کسی 
چک سفید امضا به صنایع لوازم خانگی 
نداده است افزود: نباید این تصور ایجاد 
شود که با ایجاد شرایط مصنوعی و نیاز 
بازار هر شــرکت و هر فردی می تواند 
هر کالایــی را با هر نوع کیفیتی تولید 
کند و در بــازار عرضه کند و مصرف 
کننده نیز به دلیل نیازش مجبور باشــد 
آن را بخرد زیرا تولید کالای بی کفیت 
نه تنها باعث نارضایتی مصرف کننده 
می شــود بلکه باعث تشــدید قاچاق 
کالا و هــم اینکه قیمت ها بخصوص 
قیمــت کالای خارجــی را افزایش 

می دهند و باعث بی اعتمادی در بازار 
و مصرف کنندگان می شــود و در ادامه 
نیز به ضرر صنایعی خواهد بود که در 
این وضعیت مصنوعــی ادامه حیات 

می دهند و امکان بقا نخواهند داشت.
مرحبــا افزود: حمایت از صنایع 
داخلــی لوزام خانگی باید به شــکل 
حمایت هــای مالی و تامین نقدینگی، 
تامین قطعات، تسهیل ورود تکنولوژی 
و قطعات مورد نیاز، ایجاد تشویق های 
مالی برای خرید لوازم داخلی توســط 
مصــرف کننــدگان از طریق اعطای 
کارت هــای اعتباری باشــد تا صنایع 
داخلی بتوانند در یک بازار رقابتی رشد 

کنند. و اگر بخواهیم شرایط مصنوعی 
ایجاد کنیم همان اتفاقی که برای صنایع 
خودروسازی رخ داد برای صنایع لوازم 
خانگی نیز ایجاد می شود. سخنگوی 
کمیسیون اقتصادی مجلس در پاسخ 
به این ســوال که برخی شرکت ها به 
صورت اس کــی دی قطعات را وارد 
می کننــد و در داخل مونتاژ می کنند و 
به قیمت بالاتری می فروشــند گفت:  
ممنوعیتی که برای واردات تعیین شده 
مربوط به واردات کالای آ ماده و تکمیل 
شده است و ما به دنبال این هستیم که 
صنایــع داخلی ما کار کنند و کارگران 
ما نیز مشــغول به کار باشند و اگر این 
شرکت ها با تاسیس کارخانه در داخل 
و انتقــال تکنولوژی و بــه کارگیری 
کارگران داخلی اشــتغال ایجاد کنند 
مشــکلی به وجود نمی آید و اشکالی 

ندارد و البته با توجه به نوع کیفیت کالا 
و فناوری که اســتفاده شده امکان دارد 
تفاوت  قیمت هایی نیز ایجاد شود و هر 
چند قیمت ها باید به گونه ای باشد که 
مصرف کننده داخلی توانایی خرید را 
داشته باشد و متعادل باشد .  معتقدم که 
قیمت گذاری دستوری راه حل مناسبی 
نیست و قیمت یک کالا را در بازار باید 
فاکتورهایی همچون کیفیت، عرضه و 
تقاضــا تعیین کند. هر کالا یک قیمت 
تمام شــده برای کارخانه دارد و یک 
درصد سود عملیاتی استاندارد دارد که 
بر اساس عرضه و تقاضا تعیین می شود 
اما قیمت دســتوری هرگز راهگشــا 
نیســت و همین امروز نیز شاهدیم که 
در بازار لوازم خانگی دو فروشــگاه را 
نمی توانیم پیدا کنیم که یک جنس را به 

یک قیمت واحد بفروشند.

جلوگیری از توزیع رانت؛ افزایش شفافیت؛ رشد سودآوری شرکت ها و بهبود معاملات بورس؛

بورس در انتظار حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانی

گــروه اقتصادی - قبل از اینکه 
در ایران کارخانه ای ســاخته شود و یا 
اینکه راه آسفالته ای بین شهرها باشد، 
ساکنان ســاحل نیلگون خلیج فارس 
سوار بر لنج های چوبی بی پروا، دل به 
دریا می زنند و آنچه داشــتند با خود به 
کشــورهای همسایه می بردند و آنچه 
احتیاج داشتند را می آوردند. از آن زمان 
نامــش را "ته لنجی" یا "کالای همراه 
ملوان" گذاشتند. الحق و الانصاف هم 
مقــدارش در حد و اندازه تهِ لنج بود و 
به همراه ملوانان وارد کشــور می شد. 
زمان که گذشت به تدریج زیر سایه اش 
بازارهایی در شهرهای بندری همچون 
گنــاوه، دلــوار، بندر لنگــه، عامری، 

رستمی و... شکل گرفت. 
در این بازارها انواع و اقسام کالاها 
بدون تعرفه گمرکی وارد می شوند از 
پوشاک و لوازم برقی گرفته تا خوراکی 
و لوازم بهداشتی و آرایشی. بازار ته لنجی 
زنجیــره ای از مشــاغل را ایجاد کرده 
است مشــاغلی که به شکل جدی ای 
در هــم گره خورده اند و کوچک ترین 
تغییری در قوانین گمرکی برای کالای 
همراه ملوان معیشــت افــراد زیادی 
دســتخوش تغییراتی بزرگ می شود. 
بنا بر آمارهای موجود دو هزار شــناور 
سفاری یا باری در استان بوشهر فعالیت 
می کنند که هرکدام از این آنها حدود ۶ 
تــا ۸ ملوان دارند. این یعنی از ۱۲ هزار 
نفر به طور مستقیم در شناورها مشغول 
به کار هستند و ۳۵ تا ۴۰ هزار نفر دیگر 
به طور غیر مســتقیم از راه "ته لنجی" 
نان می خورند. با احتساب خانواده های 
ملوانان و بازاریــان یعنی حدود ۱۶۰ 
هزار نفر از جمعیت اســتان بوشهر از 
طریــق واردات کالای ته لنجی امرار 
معاش دارند. سالهاست سازوکارهای 
مختلف سیاســی و اقتصــادی بدون 
تدبیر اساســی و راهکاری کارشناسی 
شده برای تجارت لنجداران و بازاریان 
در جنوب کشــور اعمال می شــود. 
روزی تعداد سفرها را کاهش و روزی 

فهرست اقلام وارداتی را تغییر می دهند. 
نبود قانون و سازوکاری مشخص برای 
فعالیت اقتصادی مرزنشــینان، سبب 
شــده آنان هیچ گاه از امنیت شــغلی 
برخوردار نباشــند و همواره بیشترین 
فشــارها وضررهای مــال را متحمل 

شوند.
بازار بی رونق "ته لنجی"

سکینه بهادری زنی ۵۷ ساله است 
کــه در بازارگناوه یــک دکه کوچک 
خوراکی دارد، او در گفت وگو با ایسنا 
می گوید: از فروردین امسال ملوان ها به 
جای شش بار در سال تنها مجوز یک 
سفر گرفتند. کرونا هم البته تاثیر داشته 
است اما بازار همه شهرها به حالت قبل 
برگشــته اند این یعنی تنها علت کرونا 
نیســت و موضوع همان محدودیت 

سفر ملوانان است. 
ایــن بانو در ادامه بــا بیان اینکه 
روزگاری در این بازار جای ســوزن 
انداختن نبود، عنــوان می کند: وقتی 
جنســی در بازار نباشــد معلوم است 
که مشتری هم نیســت. بازار از رونق 
افتــاده و نه تنها ملوانان که ما بازاری ها 
از من دکه دار گرفته تا نگهبان پارکینگ 
خودروهــا، ضررهای زیادی متحمل 
شده ایم. او خاطر نشان می کند: برخی 
مســئولین ته لنجی را قاچاق می دانند، 
در مرکز نشســته اند چه می دانند اگر 
"ته لنجی" را حذف کنند و جایگزینی 

برایش نباشــد نیمی از مــردم گناوه 
خانه نشین می شوند.

ته لنجــی بــار اشــتغال 
سالحل نشــینان را بــه دوش 

می کشد
موســی خســروانی نیز یکی از 
بازاریان گناوه اظهــار می کند: اعمال 
محدودیــت در شــرایط کرونــا و 
تحریم اقتصادی  قابل درک اســت اما 
محدودیت های تعداد ســفر و میزان 
حجم کالای وارداتی به کســب و کار 
ساحل نشینان لطمه زده است، با کاهش 
تعداد ســفرها لنج داران بار کسانی را 

می آورند که کرایه بیشتری بدهند.
تصمیمات نسنجیده و یک شبه 
باعث شــده است مشــتری کم شود 
و بــا افزایش کرایه بــار، قیمت ها نیز 
افزایش یافته اســت. خسروانی تاکید 
کرد: مسئولان باید بدانند که با استقرار 
صنعت نفت و گاز و پتروشــیمی در 
مناطق جنوب ایران، باز هم این اسکله 
و دریانــوردی بوده که بارِ اشــتغال و 
بیــکاری ساحل نشــینان را به دوش 
کشــیده اند. این کاســب بازار گناوه 
عنوان می کند: ســال های قبل لنج ها 
می توانستند در ســال ۶ سفر دریایی 
داشته باشند و ملوانان تا سقف معینی 
کالا وارد کنند اما در دو ســال گذشته 
تعداد سفرها کاهش پیدا کرده است به 
طوری که از اول ســال تا کنون ملوانان 

و لنج داران استان بوشهر تنها یک سفر 
دریایی داشته اند.

مشــکلات  حــل  وعــده 
 "ته لنجی"

۲۹ خرداد ۱۴۰۰ ســید ابراهیم 
رئیسی، رئیس قوه قضائیه ایران با کسب 
نزدیک به هجده میلیون رای )حدود ۶۳ 
درصد از آرا( پیروز ســیزدهمین دوره 
انتخابات ریاست جمهوری شد. وی 
در سفر ۱۶ مهر ۱۴۰۰ به همراه هیات 
دولت به اســتان بوشهر، به مسئولان 
استان بوشــهر مهلتی ۱۰ روزه داد که 
طرح ســاماندهی ته لنجــی یا کالای 
همراه ملوان را به وزارت کشور اعلام 
کنند و همچنین به وزارت کشور هم ۱۰ 
روز فرصت داد تا طرح اســتان بوشهر 

را بررسی و نتیجه نهایی را اعلام کند.
الوعده وفا

احمــد محمدی زاده اســتاندار 
بوشهر در جمع خبرنگاران اظهار کرد: 
بر اســاس دســتور رئیس جمهور در 
سفر به استان بوشهر، طرح این استان 
برای ساماندهی کالای همراه ملوان در 
مهلت مقــرر ۱۰ روزه نهایی و به نهاد 
ریاســت جمهوری و وزارت کشور 

ارسال شد. 
برای تدوین این طرح جلســات 
متعددی با گروه های مختلف داشتیم، 
نظر اســتانداران ســابق بوشهر را هم 
پرسیدیم، مسائل اساســی را تدوین 
کردیم و بر اســاس آن طرحی نوشتیم 
که به سوالات و ابهامات کالای همراه 
ملوان پاسخ بدهد و این طرح دیشب 
)دوشــنبه ۲۶ مهر( به وزارت کشور و 

نهاد ریاست جمهوری ارسال شد.
پایــان مصیبت بــه دریا 

رفته ها...
ملوانــان و فعالان حوزه ته لنجی 
امیدوار به چاره ســازی تحقق وعده 
رئیس جمهوری مبنی برســاماندهی 
موضوع ته لنجی هســتند، باید منتظر 
مانــد و دید آیا تنها به مصیبت به دریا 

رفتگان پایانی می پذیرد یا خیر.

پایان مصیبت به دریا رفته ها...!

زمزمه های مربوط به حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی با استقبال فعالان بازار سرمایه مواجه شده است، کارشناسان بورس
 معتقد هستند که حذف این نوع ارز، علاوه بر جلوگیری از توزیع رانت باعث افزایش شفافیت در عملکرد و رشد 

سودآوری شرکت ها و بهبود معاملات بورس خواهد شد.

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس مطرح کرد:

نباید سرنوشت تولید لوازم خانگی داخلی شبیه تولید خودرو شود

نظر به پرونده کلاسه ۰۰۰۰11۴ موضوع اجرائیه صادره از شعبه ۲ دادگاه عمومی حقوقی کیش له آقای علیرضا اصغری سهرون فرزند یونس 
علیه شرکت بازو صنعت هوشمند قشم وآقای پدرام حیدری سورشجانی فرزند علی ،محکوم علیهم محکوم اند به پرداخت مبلغ 1.7۰۰.۰۰۰.۰۰۰ 
ریال بعنوان اصل وجه یک فقره چک در حق محکوم له و نیم عشــر در حق صندوق دولت که در این راســتا یک فروند آلاچیق شناور بشرح ذیل از 
محکوم علیه )آقای پدرام حیدری (توقیف و کارشناسی گردیده و نظر به ابلاغ نظریه کارشناس و عدم اعتراض طرفین به آن در فرجه قانونی ،شعبه 
اجرای احکام مدنی دادگستری کیش در نظر دارد مال مذکور را روز چهارشنبه مورخ 1۴۰۰/۰8/۲6 ساعت 1۰ صبح در محل شعبه اجرای احکام مدنی 
دادگستری کیش به مزایده حضوری بگذارد.مزایده ازقیمت پایه کارشناسی شروع و برنده مزایده شخص یا اشخاصی خواهند بود که بالاترین 
قیمت را پیشنهاد و ده درصد ثمن مورد مزایده را فی المجلس تودیع و واگذاری مورد مزایده منوط به پرداخت الباقی ثمن مورد مزایده ظرف یکماه 
از تاریخ برگزاری مزایده می باشد.در صورت استنکاف ده درصد دریافتی پس از کسر هزینه های مزایده به نفع دولت ضبط و مزایده تجدید می 

گردد.ضمنا طالبین میتوانندپنج روز قبل از برگزاری مزایده با هماهنگی دفتر اجرای احکام از مال مورد مزایده بازدید نمایند.
مشخصات کمی و کیفی مال مورد مزایده :

یک فروند آلاچیق شناور مستقر در اسکله مارینا به ابعاد طول حدود 8.۴5 متر و عرض حدود 3.85 متر در کلاس سوئیت شناور با طراحی بدنه زیر 
آبی تری ماران از جنس فایبر گلاس با دکوراسیون داخلی تجهیز شده به سرویس بهداشتی فرنگی ،آشپزخانه ،سیستم تهویه اسپیلیت و سالن 
مبل شده جهت نشستن و فاقد موتور و سیستم هدایت شونده می باشد .با اعلام کارشناس دریچه ورودی کف سالن ،نفوذ آب به داخل بدنه زیر آبی 
شناور مشهود و همین امر باعث کاهش سطح آزاد شناور و نزدیک شدن سطح عرشه شناور به سطح آب دریا را باعث گردیده و حاکی از وجود 
صدمه به بدنه زیر آبی شناور می باشد،شناور دارای دو عرشه آزاد در جلوو عقب می باشد و هیچگونه سیستم مهار شناور در دریا از قبیل لنگر بر 
روی شناور نمی باشد .با این توضیح که شناور در جزیره قشم و بدون هرگونه هماهنگی و نظارت موسسه رده بندی و اداره بنادر و دریا نوردی 

استان هرمزگان ساخته می شود لذا فاقد هر گونه گواهینامه رده بندی موسسه و گواهینامه ثبت می باشد.
قیمت پایه کارشناسی:3.7۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال معادل سیصد و هفتاد میلیون تومان

قاضی شعبه اجرای احکام مدنی دادگستری کیش – روح ا.. سعادتی
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قطعا آزادســازی کامل قیمت محصــولات در بلندمدت برای شــرکت هایی که به 
لحــاظ مدیریت دارایــی و کارایی عملیات، موفق تر عمل کننــد، اثر مثبت دارد که 
این امر خود را در افزایش ارزش شــرکت یا همان قیمت ســهام نشــان خواهد داد.


